

CALL FOR PAPERS

1968 in Canada: A Year and its Legacies
A One-Day Scholarly Colloquium

Colloquium Dates and Venue: September 28, 2018

Canadian Museum of History, 100 Laurier St, Gatineau, QC K1A 0M8, Canada

Proposals Due: April 1, 2018

The Center for the Study of Canada at State University of New York College at Plattsburgh (New York), Fulbright Canada, and the Canadian Studies Program at Bridgewater State University (Massachusetts), in partnership with the Canadian Museum of History, invite paper proposals from all disciplines for a one-day colloquium entitled “**1968 in Canada: A Year and Its Legacies.**” The colloquium is open to proposals with a significant Canadian focus or explicitly comparative perspective. It will host a wide range of scholarly questions on the theme of Canada and 1968.

The year 1968 played a formative role in shaping Canadian life. On April 6th, Pierre Trudeau, personally committed to remaking Canadian federalism, won the leadership of the Liberal Party. On June 25th, he became Canada’s new Prime Minister. October 15th witnessed the establishment of the avowedly separatist Parti Québécois, led by René Lévesque. Social unrest marked St-Jean-Baptiste Day in Montreal, spearheaded by pro-Quebec separatist forces, including members of the Front de libération du Québec. That same year, the federal government established the Canadian Radio-television and Telecommunications Commission (CRTC), and we witnessed the launch of the Canadian Medicare system, the introduction of the Official Languages Bill, the start of the Royal Commission on the Status of Women in Canada, and the February 1st amalgamation of the three branches (army, navy, and air force) of the Canadian armed services into a single unit – the Canadian Forces. In December, the petroleum giant Atlantic Richfield, in conjunction with the British Petroleum Corporation and Standard Oil, announced their intention to send a reinforced vessel, the *S.S. Manhattan*, through the ice-laden waters of the Canadian Arctic.

Alice Munro published her first collection of short stories, *Dance of the Happy Shades*; Mordecai Richler’s novel *Cocksure* was released, as was Leonard Cohen’s *Selected Poems, 1956-1968*. Michel Tremblay’s play, *Les Belles-Soeurs*, premiered and Joni Mitchell issued her debut album, *Song to a Seagull*. The Montreal Canadiens won the Stanley Cup, in Toe Blake’s last season as coach, and the Montreal Expos were awarded a major-league baseball franchise. Russ Jackson led the Ottawa Rough Riders to victory in the 56th annual Grey Cup. And much more. In 1968, Canada was a nation in the making, and a nation in ferment.

The organizers of this colloquium encourage submissions that explore focused questions—political, social, cultural, economic and others—that address the meaning and the legacy of 1968 for Canada and Canadians. After the colloquium, selected presenters will be invited to revise and complete their essays for inclusion in a scholarly book on *Canada’s 1968*, to be published by a leading university press.

Participation, Timing and Results

The colloquium will be held at the Canadian Museum of History on Friday, September 28, 2018. A pre-colloquium reception is planned for the evening of Thursday, September 27.

Christopher Kirkey, Director of the Center for the Study of Canada at SUNY Plattsburgh, Michael Hawes, CEO of the Foundation for Educational Exchange between Canada and the United States and Executive Director of Fulbright Canada, and Andrew Holman, Director of the Canadian Studies Program at Bridgewater State University, will serve as the colloquium coordinators and editors of the book project.

Interested in submitting a proposal for the September 2018 colloquium? Please forward an abstract of not more than 300 words (including a working title), along with a current CV, to all of the colloquium coordinators at: kirkeycj@plattsburgh.edu, mhawes@fulbright.ca and a2holman@bridgew.edu. Submissions are due no later than April 1, 2018. Successful candidates will be notified by April 15, 2018. Fifteen papers will be accepted.

Confirmed participants will be required to submit their drafts to the editors by September 10. Participants will receive all of the draft papers in advance of the colloquium, so that we can have constructive exchanges and provide one another with useful, specific advice for revising manuscripts.

After the Colloquium, contributors will be provided with formal written analyses of their contributions, based on the comments made by their assigned commentators as well as those of the colloquium coordinators. Contributors will have until December 31, 2018, to undertake any revisions and to re-submit their papers for inclusion in the book project.

Support for Participants

To facilitate participation in this project, the Center for the Study of Canada at SUNY Plattsburgh, Fulbright Canada, the Canadian Studies Program at Bridgewater State, and the Canadian Museum of History are pleased to provide colloquium presenters with:

- an opening evening reception on Thursday, September 27, 2018;
- refreshments, lunch and dinner, Friday, September 28, 2018;
- hotel accommodation, near the Canadian Museum of History, for two nights (arrival September 27 and departure on the morning of September 29); and,
- a contribution of \$250 CAD per presenter towards travel expenses (exclusively for participants from outside the Ottawa/Gatineau region).

We trust that you will agree that this is an exciting initiative, one that will lead to timely deliberation and significant scholarship. Please contact any of us with enquiries you may have. We look forward to receiving your proposal by April 1, 2018.

Dr. Christopher Kirkey
kirkeycj@plattsburgh.edu

Dr. Michael Hawes
mhawes@fulbright.ca

Dr. Andrew Holman
a2holman@bridgew.edu

1968 au Canada : Une année et ses héritages
Un colloque d'une journée

Date et lieu du colloque : 28 septembre 2018

Musée canadien de l'histoire, 100 rue Laurier, Gatineau QC, K1A 0M8

Date limite pour les propositions : 1^{er} avril 2018

Le Centre d'études canadiennes de State University of New York College at Plattsburgh, Fulbright Canada et le programme des études canadiennes de Bridgewater State University (Massachusetts), en partenariat avec le Musée canadien de l'histoire, invitent les chercheurs de toutes les disciplines à soumettre des propositions pour un colloque d'une journée intitulé « **1968 au Canada : Une année et ses héritages** ». Le colloque, ouvert à des propositions présentant un intérêt canadien significatif ou explicitement comparatif, vise à explorer un large éventail de questions savantes autour du thème du Canada et de 1968.

L'année 1968 a joué un rôle déterminant dans la formation du Canada. Le 6 avril, Pierre Trudeau, lui qui s'est personnellement engagé à refonder le fédéralisme canadien, remporte la direction du Parti libéral. Le 25 juin, il devient le nouveau premier ministre du Canada. Le Parti Québécois, ouvertement souverainiste, est fondé par René Lévesque le 15 octobre. Le défilé de la Saint-Jean-Baptiste à Montréal, le 24 juin, est perturbé par des forces séparatistes pro-Québec, au sein desquelles se trouvent des membres du Front de libération du Québec. Cette année est également marquée par la création du Conseil de la radiodiffusion et des télécommunications canadiennes (CRTC) par le gouvernement fédéral, le lancement du système canadien d'assurance-maladie, la présentation du projet de loi sur les langues officielles, le début de la Commission royale sur le statut des femmes au Canada et la fusion, le 1^{er} février, des trois branches (armée, marine et armée de l'air) des Forces armées canadiennes en une seule unité – les Forces canadiennes. En décembre, le géant pétrolier Atlantic Richfield, en collaboration avec British Petroleum Corporation et Standard Oil Company, annonce son intention d'envoyer un navire renforcé, le *S.S. Manhattan*, à travers les eaux glacées de l'Arctique canadien.

Alice Munro publie son premier recueil de nouvelles, *Dance of the Happy Shades*. Paraissent également le roman de Mordecai Richler, *Cocksure*, ainsi que *Selected Poems, 1956-1968* de Leonard Cohen. La pièce de Michel Tremblay, *Les Belles-Soeurs*, est jouée pour la première fois tandis que Joni Mitchell lance son premier album, *Song to a Seagull*. Les Canadiens de Montréal remportent la Coupe Stanley, lors de la dernière saison de Toe Blake en tant qu'entraîneur de l'équipe, alors que Montréal obtient une franchise de baseball des ligues majeures – les Expos. Au football, Russ Jackson a mené les Rough Riders d'Ottawa à la victoire lors de la 56^e Coupe Grey. Et bien plus encore. En 1968, le Canada était non seulement une nation en devenir, mais aussi une nation en pleine effervescence.

Les organisateurs de ce colloque encouragent les présentations qui explorent des questions ciblées – politiques, sociales, culturelles, économiques et autres – sur les significations et les héritages de 1968 pour le Canada et les Canadiens. Après le colloque, les conférenciers sélectionnés seront invités à réviser et à rédiger leurs essais dans un livre sur le Canada de 1968, lequel sera publié par de grandes presses universitaires.

Participation, calendrier et résultats

Le colloque se tiendra au Musée canadien de l'histoire le vendredi 28 septembre 2018. Une réception est prévue le jeudi 27 septembre, en soirée, pour souligner l'événement.

Christopher Kirkey, directeur du Centre d'études canadiennes de SUNY Plattsburgh, Michael Hawes, PDG de la Foundation for Educational Exchange between Canada and the United States et directeur général de Fulbright Canada, ainsi qu'Andrew Holman, directeur du programme d'études canadiennes à Bridgewater State University, seront les coordonnateurs du colloque ainsi que les éditeurs du projet de livre.

Seriez-vous intéressé à soumettre une proposition pour ce colloque? Veuillez faire parvenir à tous les coordonnateurs un résumé d'au plus 300 mots (incluant un titre), accompagné d'un CV à jour, à : kirkeycj@plattsburgh.edu; mhawes@fulbright.ca; et a2holman@bridgew.edu. Les propositions doivent être reçues au plus tard le 1^{er} avril 2018. Les candidats retenus seront avisés d'ici le 15 avril 2018. Quinze propositions seront acceptées.

Les participants confirmés devront soumettre une première version de leur contribution avant le 10 septembre. Les participants recevront tous les documents préliminaires avant l'événement, afin que nous puissions avoir des échanges constructifs en plus de fournir des conseils utiles et spécifiques aux uns et aux autres en vue de réviser les manuscrits.

Après le colloque, les contributeurs recevront des analyses écrites formelles de leurs contributions, basées sur les remarques formulées par leurs commentateurs assignés ainsi que sur celles des coordinateurs du colloque. Les participants auront enfin jusqu'au 31 décembre 2018 pour effectuer toute révision et soumettre de nouveau leur article pour inclusion dans le projet de livre.

Soutien financier pour les participants

Pour faciliter la participation à ce projet, le Centre d'études canadiennes de SUNY Plattsburgh, Fulbright Canada, le programme d'études canadiennes de Bridgewater State et le Musée canadien de l'histoire sont heureux de fournir aux participants du colloque :

- une réception le jeudi 27 septembre 2018;
- des rafraîchissements, le déjeuner et le dîner, le vendredi 28 septembre 2018;
- hébergement à l'hôtel, près du Musée canadien de l'histoire, pour deux nuits (arrivée le 27 septembre et départ le matin du 29 septembre); et,
- une contribution de 250 \$ CAN par présentateur pour les frais de déplacement (exclusivement pour les participants de l'extérieur de la région d'Ottawa/Gatineau).

Nous espérons que vous conviendrez qu'il s'agit là d'une occasion à saisir, susceptible de mener à des discussions enrichissantes et à des études passionnantes. N'hésitez pas à contacter l'un de nous au sujet de toutes questions que vous pourriez avoir. Nous attendons votre proposition d'ici le 1^{er} avril 2018.

Dr. Christopher Kirkey
kirkeycj@plattsburgh.edu

Dr. Michael Hawes
mhawes@fulbright.ca

Dr. Andrew Holman
a2holman@bridgew.edu